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Ledamöter Petra Gardos Ek (M) Ordförande 
Hanna Werner (M) 
Maria Karlman Noleryd (L) §§1-5, §§7-15, §§17-23 
Christina Linderholm (C) 
Ulla Sjöbergh (S) Vice ordförande 
Anita Lindskog (S) 
Magnus Waller (S) 
Julian Kroon (SD) 
Gunilla Svensson Pilefors (M) 
Erik Engström (M) ersätter Bo Anderson (M) 
Fredrik Adolfsson (C) ersätter Ludvig Hubendick (MP) 
Viktor Gustafsson (V) 
Elisabeth Hedlund (V) 

  
Ersättare Samuel Gustafsson (S) 

Tomas Oskar Dillén (V) 
  
Övriga närvarande Christer Bergman Nämndsekreterare 

Mattias Elverljung Personalföreträdare §§1-20 Kommunal 
Katarina Lindbäck-Tell Personalföreträdare §§1-20 
Lärarförbundet 
Jesper Ackinger Stadsdelsdirektör 
Anders Forsberg Avdelningschef 
Maria Härenstam Avdelningschef §§1-20 
Gosia Holmberg Avdelningschef §§1-20 
Johanna Hult Avdelningschef §§1-20 
Linus Olsson Controller §§1-16 

  
Justerare Petra Gardos Ek (M), Magnus Waller (S) 
  
Datum för justering 2020-08-27 
  
Paragraf §§1-23 
  
Sekreterare Christer Bergman 
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§ 1 
Val av justerare  

Beslut  
Ledamoten Magnus Waller (S) valdes att tillsammans med 
ordföranden Petra Gardos Ek (M), justera dagens protokoll. 
  
Justeringen äger rum den 27 augusti 2020. 
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§ 2 
Anmälan av övriga frågor och fastställande av 
dagordning  

Beslut  
Vice ordföranden Ulla Sjöbergh (S) anmälde en fråga hur vi 
säkerställer coronasäkra besök på våra vård- och omsorgsboenden. 
  
Avdelningschef Gosia Holmberg besvarar fråga muntligt. 
  
Dagordningen fastställdes. 
 
 
  

Sida 3 (35)



Norrmalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2020 
 

2020-08-27 

§ 3 
Information från förvaltningen  

Beslut  
Stadsdelsdirektören Jesper Ackinger informerade om följande: 
  

 Covid-19, läget och dess effekter 
 Störningar i Vanadislunden 
 Invigning av Norrbackatäppan 
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§ 4 
Medborgarförslag om käpphästarena  
NORR 2020/273 
 

Beslut  
Medborgarförslaget besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 11 maj 2020 kom det in ett medborgarförslag om en 
käpphästarena till Norrmalms stadsdelsnämnd. Förslagsställaren vill 
att en arena för käpphästhoppning anläggs i innerstaden. 
Vasaparken, Observatorielunden eller Vanadislunden föreslås som 
lämpliga platser. 
 
Parklekarna i Vasaparken respektive Observatorielunden har idag 
käpphästar som går att låna under de tider verksamheten är öppen. 
Mot bakgrund av att andelen parkmark i stadsdelsområdet är 
begränsad och de många anspråk som finns på parkerna, anser 
förvaltningen att det inte är motiverat att anlägga en plats enbart för 
käpphästhoppning. Däremot är förvaltningen positiv till att erbjuda 
lösa hinder för käpphästhoppning som kan ställas ut på de 
oprogrammerade ytor som finns vid parklekarna. Förvaltningen ser 
också att käpphästhoppning i större utsträckning än idag kan lyftas 
och uppmuntras som aktivitet i parklekarna. Förvaltningen avser att 
ta med sig detta medborgarförslag till kommande planering och 
utveckling av parkleksverksamheternas innehåll. 
 
Handlingar i ärendet 

 306909 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag om 
käpphästarena 

 NORR 2020/273-1 Medborgarförslag käpphästarena 
stockholm 

 NORR 2020/273-3 Protokollsutdrag §4 nämndmöte 27/8 
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Beslutsärenden 
  
 

§ 5 
Tillsättning av lex Sarahansvarig  
NORR 2020/377 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden utser Johanna Nauclér Lara till lex 
Sarahansvarig. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt Norrmalms stadsdelsnämnds lokala lex Sarahrutin ska 
nämnden utse lex Sarahansvariga personer. 
Rapportering enligt lex Sarah görs från verksamheterna till de av 
nämnden utsedda lex Sarahansvariga. 
  
För att minska sårbarheten och säkerställa att minst en lex 
Sarahansvarig är i tjänst föreslår förvaltningen att nämnden utser 
ytterligare en lex Sarahansvarig. 
  
Nämnden kommer med denna tillsättning från och med den 31 
augusti 2020 ha fem lex Sarahansvariga varav två är föräldralediga. 
 
Handlingar i ärendet 

 307332 (Godkänd - R 1) Tillsättning av lex Sarahansvarig 
 NORR 2020/377-1 Protokollsutdrag §5 nämndmöte 27/8 
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§ 6 
Den fortsatta driften av Norrmalms grupp- och 
servicebostäder  
NORR 2020/486 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner stadsdelsförvaltningens 

förslag till förnyad upphandling av driften av Norrmalms 
grupp- och servicebostäder 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt stadsdelsförvaltningen att 
återkomma till nämnden med förslag till 
upphandlingsdokument 

  
Förslag till beslut 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Ledamoten Magnus Waller (S) och ledamoten Viktor Gustafsson 
(V) anmälde ett eget gemensamt förslag till beslut och föreslog att 
nämnden skulle besluta enligt detta. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) ställde de två förslagen mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag 
till beslut. 
  
Reservationer 
Ledamoten Magnus Waller (S) och ledamoten Viktor Gustafsson 
(V) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
gemensamma förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Nämnden förlänger inte avtalet för Frösunda Omsorg. 
  

2. Efter avtalsperioden är slut ska verksamheten övergå i egen 
regi. 

  
3. Därutöver anföra: 

  
LSS och en bra äldreomsorg är en central välfärdsfråga för 
innevånarna på Norrmalm. Under rådande pandemi har det inom 
äldreomsorgen blivit tydligt att staden saknar nödvändig insyn i 
verksamheter som bedrivs av privata utförare, vilket urholkar 
möjligheterna för samordning i kris. Att bedriva verksamhet i egen 
regi ger full rådighet över verksamheten, vilket medför ökad 
flexibilitet och möjlighet att vid behov göra snabba ändringar i 
upplägget. Man får ofta också bättre kontroll över kvaliteten på 
arbeten, och administrationen kring upphandling och uppföljning 
blir överflödig.  
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Det aktuella ärendet visar att verksamheten i egen regi ofta innebär 
en mer effektiv – och rättvis – användning av våra gemensamma 
skattepengar än den nuvarande modellen, där pengarna omvandlas 
till vinst för den privata utföraren. Vi va¨rnar ocksa° löntagarens 
ra¨ttigheter, och egen regi som driftsform borgar fo¨r justa 
ansta¨llningsvillkor och arbetsfo¨rha°llanden, genom att de ligger 
under kommunens tillsyn och ansvar. Dessutom är staden en 
tryggare och mer attraktiv arbetsgivare med kollektivavtal och bra 
personalförmåner.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Norrmalms grupp- och servicebostäder drivs på entreprenad av 
Frösunda Omsorg sedan 2018-09-01. Avtalet löper ut 2021-08-31 
och beslut behöver ta om den fortsatta driften från och med 2021-
09-01. 
 
Stadsdelsnämnden kan välja på att förlänga avtalet med Frösunda 
Omsorg i ytterligare två år, upphandla driften på nytt eller ta över 
driften i egen regi. När verksamheten drivs på entreprenad har 
stadsdelsnämnden inga kostnader för personal, tomma platser, 
kvalitetsarbete, personal- och ekonomiadministration med mera. Ett 
övertagande i egen regi är också förknippat med kostnader av 
engångskaraktär. 
 
Handlingar i ärendet 

 318778 (Godkänd - R 1) Den fortsatta driften av Norrmalms 
grupp- och servicebostäder 

 NORR 2020/486-1 Protokollsutdrag §6 nämndmöte 27/8 
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§ 7 
Reviderat genomförandeförslag nybyggnation av 
förskola i anslutning till grundskolan Vasa Real  
NORR 2020/359 
 

Beslut  
1. Norrmalms stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

reviderade genomförandeförslag avseende ny förskola i 
anslutning till grundskolan Vasa Real. 

2.  Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att teckna 
hyresavtal med byggherren Skolfastigheter i Stockholm AB 
gällande ny förskola.  

 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
2020-07-28 
  
Förskolan Resedan är en av nämndens 31 förskolor och har tidigare 
legat i anslutning till grundskolan Vasa Real. Förskolan revs 2017 
för att återuppbyggas med utökad kapacitet. Byggprocessen har 
under en längre tid varit avstannad på grund av överklagande till 
Miljödomstolen.  
  
Den kostnad som hyresvärden Skolfastigheter i Stockholm AB 
(SISAB) presenterat i sin senaste offert inför genomförandebeslut 
för projektet, avviker från tidigare beslutad kostnad.  
Förslaget för förskolan har nu en totalkostnad på 66,6 miljoner 
kronor. Det är en ökning med cirka 17,7 miljoner kronor jämfört 
med tidigare offert från 2016. Differensen förklaras bland annat av 
ökade kostnader för markarbeten, projektering och husbyggnad. 
Årshyran för den nya förskolan beräknas bli 2 924 716 kronor. 
  
Nämnden behöver inte ett nytt godkännande/beslut från 
kommunstyrelsens ekonomiutskott. 
  
Förvaltningens samt Swecos prognoser visar att nämnden har behov 
av förskoleplatserna inom denna del av stadsdelsområdet för att 
uppfylla platsgaranti. Förvaltningen bedömer att det inte finns risk 
för överkapacitet avseende förskoleplatser.  
  
Förvaltningen ser det som positivt att ersätta den tidigare förskolan 
med en större (total utökning med 87 platser, från 75 till 162).  
  
En förskola med fler avdelningar ger stordriftsfördelar ur ett såväl 
ekonomiskt, organisatoriskt samt pedagogiskt perspektiv. Ett 
samnyttjande av grundskolans kök är också fördelaktigt.  
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Förvaltningen anser att det utifrån befintligt lokalbestånd och 
aktuella hyresnivåer inom stadsdelsområdet är strategiskt och 
långsiktigt klokt att utöka kapacitet där stadens bolag är hyresvärd.  
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner det 
reviderade genomförandeförslaget om ny förskola i anslutning till 
Vasa Real. 
 
Handlingar i ärendet 

 320500 Reviderat ärende Vasa Real 2020 ny version JH med 
ändringar 4 aug MH ej EKU.docx 

 NORR 2020/359-1.1 Bilaga 3 Projektrapport från SISAB 
 NORR 2020/359-1.2 Bilaga 2 Offert inför 

genomförandebeslut från SISAB 
 NORR 2020/359-1.3 Bilaga 1 Genomförandeförslag 

nybyggnation av förskolan Resedan inom Vasa Real från 
2015 

 NORR 2020/359-3 Protokollsutdrag §7 nämndmöte 27/8 
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§ 8 
Uppdaterade Riktlinjer föreningsbidrag, KS 2020/410  
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
NORR 2020/204 
 

Beslut  
1. Norrmalms stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

reviderade genomförandeförslag avseende ny förskola i 
anslutning till grundskolan Vasa Real. 

2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att teckna 
hyresavtal med byggherren Skolfastigheter i Stockholm AB 
gällande ny förskola.  

  
Förslag till beslut 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Ledamoten Viktor Gustafsson (V) anmälde ett eget förslag till 
beslut och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) ställde de två förslagen mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag 
till beslut. 
  
Reservation 
Ledamoten Viktor Gustafsson (V) reserverade sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 

4. Nämnden delvis godkänner förvaltningens förslag till beslut. 
5. Därutöver utöver anföra: 

 Vänsterpartiet är positiva till att demokrativillkor införs i 
riktlinjerna, i en tid där vi behöver slå vakt om våra demokratiska 
principer. Vi dock anser att förslaget väcker en del frågor som bör 
redas ut för att riktlinjerna ska vara behjälpliga i arbete vid 
bedömningar av ansökningar om föreningsbidrag.  
  
I förslaget till riktlinjer avseende förenings- och kulturbidrag och de 
demokrativillkor som ställs, går att läsa att ”En 
förening/organisation som begår lagbrott eller använder 
utomparlamentariska metoder för att uppnå ett politiskt mål kan 
sägas motarbeta det demokratiska styrelseskicket och ska inte 
beviljas bidrag.”  
  
Vi anser att det är problematiskt att riktlinjerna likställer 
utomparlamentariska metoder' med ett motarbetande av det 
demokratiska styrelseskicket, utan att klargöra vad man menar med 
utomparlamentarisk.  
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Då definitionen av utomparlamentariska metoder även innefattar 
fredligt politiskt påverkansarbete, såsom kampanjer och andra 
opinionsyttringar, så innebär det att om nämnden bifaller denna 
skrivning riskerar ett antal av de föreningar som idag får 
föreningsbidrag att inte ha rätt till dem framöver. En 
pensionärsorganisation har till exempel all rätt att dela ut flygblad 
och en minoritetsorganisation har rätt att bedriva opinionsarbete om 
mänskliga rättigheter. 
  
Självfallet behöver man å det starkaste tydliggöra och markera att 
våld mot politiska motståndare är förkastligt och inte under några 
omständigheter är något som hör hemma i ett demokratiskt 
samhälle – men Vänsterpartiet är av den meningen att skrivningen 
måste förändras då den riskerar att drabba helt vanliga föreningar i 
civilsamhället som använder sig av fredliga utomparlamentariska 
metoder. Vi vill till exempel påminna om att när politiska partier, 
från höger till vänster, delar ut flygblad så är det 
utomparlamentariskt arbete. 
  
Då riktlinjerna syftar till att vara ett stöd i nämndernas arbete med 
föreningsbidrag samt förtydliga, och stödja, nämnderna i detta 
arbete, så motverkar denna typ av skrivningar sitt syfte och öppnar 
för oklara tolkningar och godtycklighet i beslutsfattandet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
2020-08-11 
  
Kommunstyrelsen har begärt yttrande från samtliga 
stadsdelsnämnder och ett antal facknämnder gällande remissen 
riktlinjer avseende förenings- och kulturbidrag – demokrativillkor 
(Dnr KS 2020/410). 
  
Av riktlinjerna framkommer att nämnderna ska föra in ett 
demokrativillkor i sina riktlinjer eller rutiner för handläggning av 
förenings- och kulturbidrag. 
  
Förvaltningen är positiv till förslaget om riktlinjer för förenings- 
och kulturbidrag - demokrativillkor. Förvaltningen anser att 
demokrativillkoret är tydligt formulerat och välkomnar att 
riktlinjerna innehåller flera konkreta exempel över hur 
förvaltningen kan resonera kring frågeställningar kopplat till beslut 
om förenings- och kulturbidrag. 
 
Handlingar i ärendet 

 318321 (Godkänd - R 1) NORR 2020/204 Tjänsteutlåtande  
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 NORR 2020/204-1.1 (Godkänd - R 1) KS 2020/410 
Tjänsteutlåtande - Riktlinjer förenings- och kulturbidrag 

 NORR 2020/204-1 Följebrev Riktlinjer föreningsbidrag, KS 
2020/410 

 NORR 2020/204-1.2 Bilaga 1 - Stockholms stads riktlinjer 
för förenings- och kulturbidrag 

 NORR 2020/204-2 Protokollsutdrag § 8 nämndmöte 27/8 
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§ 9 
Remiss av Motion om att projekt som främjar svensk 
kultur ska prioriteras vid tilldelning av kulturstöd  
NORR 2020/200 
 

Beslut  
Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Ledamoten Julian Kroon (SD) anmälde ett eget förslag till beslut 
och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) ställde de två förslagen mot 
varandra och konstaterade att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  
Reservation 
Ledamoten Julian Kroon (SD) reserverade sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Stadsdelsnämnden föreslår att kommunfullmäktige bifaller 
motionen. 

  
2. Därutöver anföra följande: 

  
  
Stadsdelsnämnden har mottagit en remiss av Sverigedemokraternas 
motion om att projekt som främjar svensk kultur ska prioriteras vid 
tilldelning av kulturstöd. Motionen argumenterar för att berörda 
parter inom Stockholms Stad bör påbörja en utredning för hur 
svensk kultur kan prioriteras vid ansökningar av kulturstöd. 
  
I sitt tjänsteutlåtande till motionen skriver förvaltningen att vad som 
är att betrakta som svensk kultur är svårdefinierat, varpå 
implementeringen kan bli problematisk. Sverigedemokraterna 
instämmer i att kultur till sin natur är svårdefinierat och att det kan 
variera över tid, men delar dock inte uppfattningen att det inte är 
möjligt att avgränsa bland annat svensk historia från andra länders 
historia. Vi anser att sådana avgränsningar och andra 
definitionsfrågor har en naturlig del i den föreslagna utredningen. 
  
Genom att utreda, och därefter implementera riktlinjer som 
prioriterar svensk kultur vid ansökan av kulturstöd kan en starkare 
samhällsgemenskap skapas i Stockholm. Att i större utsträckning 
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tillgängliggöra kunskaper om Sverige och dess historia, kan 
kulturell segregation motverkas i Stockholms Stad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en remiss av en motion av Peter 
Wallmark (SD) och Martin Westmont (SD) som handlar om att 
Stockholms stad bör premiera kulturstöd för projekt som är 
inkluderande och främjar samhällsgemenskapen. Sveriges och 
Stockholms historia samt kulturellt svenska fenomen. Detta för att 
främja integrationen. 
 
Norrmalms stadsdelsförvaltning anser att det i praktiken skulle vara 
svårt att genomföra motionens förslag då begreppet svensk kultur är 
svårdefinierat och under ständig utveckling. 
 
Handlingar i ärendet 

 317981 (Godkänd - R 1) Svar på remiss av motion om att 
projekt som främjar svensk kultur ska prioriteras vid 
tilldelning av kulturstöd 

 NORR 2020/200-1.1 Motion om att projekt som främjar 
svensk kultur ska prioriteras vid tilldelning av kulturstöd 

 NORR 2020/200-1 Följebrev Motion om att projekt som 
främjar svensk kultur ska prioriteras vid tilldelning av 
kulturstöd, KS 20 

 NORR 2020/200-2 Protokollsutdrag §9 nämndmöte 27/8 
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§ 10 
Motion angående kostnadsfria simhallsbesök för 
personer äldre än 75 år  
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
NORR 2020/193 
 

Beslut  
Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Ledamoten Julian Kroon (SD) anmälde ett eget förslag till beslut 
och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Petra Gardos Ek (M) ställde de två förslagen mot 
varandra och konstaterade att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  
Reservation 
Ledamoten Julian Kroon (SD) reserverade sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Stadsdelsnämnden föreslår att kommunfullmäktige bifaller 
motionen. 

  
2. Därutöver anföra följande: 

  
Äldres hälsa och omsorg är av yttersta vikt för samhället att värna 
om. En aktiv livsstil leder till en bättre hälsa med färre sjukdomar 
och ökat välmående. En bättre hälsa för stadens äldre innebär också 
att trycket på den gemensamma välfärden minskar. Vi ser därför 
införandet av avgiftsfria simhallsbesök för äldre som en av flera 
åtgärder för att sänka trösklarna för en aktiv livsstil även i högre 
åldrar. 
  
En betydande mängd pensionärer lever idag under EU:s 
fattigdomsgräns. För dem skulle ett simhallskort innebära en utökad 
möjlighet till motion året om. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
2020-08-10 
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Sverigedemokraterna i Stockholms stad föreslår i en motion till 
kommunfullmäktige att invånare i staden som är äldre än 75 år ska 
erhålla kostnadsfritt inträde till stadens simhallar. 
  
Sverigedemokraterna skriver i motionen att en aktiv livsstil leder till 
en bättre hälsa med färre sjukdomar och ökat välmående. Vidare 
leder en bättre hälsa för stadens äldre till att trycket på den 
gemensamma välfärden minskar. 
  
Norrmalms stadsdelsförvaltning anser att värdet av motion är stort 
men lämnar bland andra synpunkten att det dock är viktigt att 
stadens resurser används effektivt, och där de kan komma till nytta 
för så många äldre som möjligt.   
  
Det pågår flera förbättrings- och utvecklingsarbeten i staden inom 
områden där äldre personers hälsa och livskvalitet står i fokus.  
  
En utökad samverkan med idrottsförvaltningen i frågor kring 
hälsofrämjande arbete och aktiviteter för äldre personer skulle vara 
värdefullt för att få möjlighet att utveckla arbetet menar 
stadsdelsförvaltningen.   
  
Norrmalms stadsdelsförvaltning anser att fokus och resurser bör 
riktas till det befintliga förebyggande arbetet för äldre personer 
inom staden. Till exempel arbetet vid öppna träffpunkter och 
aktivitetscenter där den sociala gemenskapen också möjliggörs samt 
i arbetet för att Stockholm ska vara en äldrevänlig stad. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 318807 (Godkänd - R 1) Kopia av Remissvar på motion 
angående kostnadsfria simhallsbesök för personer över 75 år 

 NORR 2020/193-1.1 Motion om att införa kostnadsfria 
simhallsbesök för personer äldre än 75 år  

 NORR 2020/193-1 Följebrev Motion om att införa 
kostnadsfria simhallsbesök för personer äldre än 75 år , KS 
2020/396 

 NORR 2020/193-2 Protokollsutdrag §10 nämndmöte 27/8 
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§ 11 
Remiss Riktlinjer lokalupplåtelse, KS 2020/415  
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
NORR 2020/205 
 

Beslut  
1.      Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande 
  
2.      Beslutet förklaras omedelbart justerat. 
  
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har remitterats förslag till riktlinjer för 
lokalupplåtelse. 
 
Nämnder och bolags riktlinjer för lokalupplåtelse ska förtydliga och 
begränsa vilka aktörer som kan komma i fråga för att nyttja stadens 
lokaler. 
 
Föreliggande riktlinjer är ett stöd i nämnders och bolags arbete med 
lokalupplåtelse. Av riktlinjerna framkommer att nämnderna ska föra 
in ett demokrativillkor i sina riktlinjer eller rutiner för handläggning 
av lokalupplåtelse. I riktlinjerna konkretiseras demokrativillkoret 
samt beskrivs hur villkoret kan säkerställas och vilken information 
som ska kontrolleras i samband med lokalupplåtelse. Utöver 
ovanstående ger riktlinjerna stöd i avtalsskrivning samt i vilken 
dokumentation som ska biläggas eventuellt avtal. Vid svårbedömda 
ärenden kan stadsledningskontoret rådgöras inför beslut. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till föreslagen riktlinje. Riktlinjen 
är omfattande och ger ett bra stöd till förvaltningens handläggning 
av lokalupplåtelse. Dock vill förvaltningen lyfta behov av 
gemensamma mallar för staden gällande lokalupplåtelse samt 
stadsövergripande ansökningsformulär. För att säkerställa att 
aktörer som har fått avslag på lokalupplåtelse inte söker sig till 
andra nämnder behövs rutiner och forum för samråd kring 
handläggning av lokalupplåtelse. 
 
Handlingar i ärendet 

 NORR 2020/205-1.1 (Godkänd - R 1) KS 2020/415 
Tjänsteutlåtande - Riktlinjer lokalupplåtelse 

 NORR 2020/205-1.2 Bilaga 1 - Riktlinjer lokalupplåtelse 
 NORR 2020/205-1 Remiss Riktlinjer lokalupplåtelse, KS 

2020/415 
 NORR 2020/205-4 Protokollsutdrag §11 nämndmöte 27/8 
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§ 12 
Remiss av Sjötrafikutredning del 1  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2020/690. 
NORR 2020/271 
 

Beslut  
1. Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 

  
2. Därutöver anföra: 

  
Region Stockholm föreslår i sjötrafikutredningen att de dramatiskt 
ska minska skärgårdstrafiken med båt via centrala Stockholm. 
Huvudförslaget är att flytta sjötrafiken från centrala Stockholm till 
bytespunkter längre ut i skärgården där den istället kopplas ihop 
med landkollektivtrafik, framförallt buss. 
  
En direkt konsekvens blir att båttrafiken från centrala Stockholm 
med uppskattade skärgårdsturer till skärgården minskar väsentligt. 
Omfördelningen leder till att nästan alla turister och deltidsboende i 
skärgården i praktiken tvingas åka långa bussresor innan de kan 
kliva på en båt för att ta sig till skärgården. Dessutom förkortas 
båtresorna kraftigt. 
  
Detta förslag innebär att de som bor permanent på öarna kan få 
kortare restid men också att mindre attraktiva färdsätt leder till 
betydligt färre turister i skärgården. Skärgårdsupplevelsen för 
många turister handlar om båtupplevelsen och att kunna åka genom 
övärlden. Med detta förslag upphör nästan all denna trafik.  
  
Särskilt uttalande 
Ledamoten Magnus Waller (S) och ledamoten Viktor Gustafsson 
(V) anmäler ett gemensamt särskilt uttalande enligt följande: 
  
Målet med båttrafiken måste vara att öka antalet besökare i 
skärgården och göra det lättare att nyttja denna vackra miljö, inte 
tvärtom. Det ska inte vara några få förunnat att kunna ta sig ut i 
skärgården. Dessutom verkar de blågröna i regionen inte ta hänsyn 
till att turismen är en viktig inkomstkälla för boende i skärgården. 
Vill man ha en levande skärgård måste entreprenörerna på våra öar 
också kunna försörja sig.  
  
Vi ser dessutom risker med att skärgårdstrafiken mer och mer ska 
lämnas till marknadskrafterna. Privata aktörer som kanske inbjuds 
kommer att höja priserna och det blir svårare ta sig ut med en 
skärgårdsbåt. Skärgården måste vara en tillgång för alla i regionen. 
Inte bara ett fåtal som har råd att betala för dyra båttransporter.  
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Sammanfattning av ärendet  
Regionfullmäktige beslutade i samband med budget 2019 att 
trafiknämnden under mandatperioden ska påbörja arbete med att 
forma framtidens sjötrafik, i syfte att öka den regionala 
tillgängligheten genom att korta av restider och planera 
kollektivtrafiken resurseffektivt. Utredningen är nu remitterad till 
bland annat Stockholm stad, där kommunstyrelsen samordnar 
stadens gemensamma svar. 
 
Utredningens förordade inriktning, med planeringsår 2025, är att 
sjötrafiken ska kopplas samman mer med 
landkollektivtrafiksystemet som medför att det blir enklare att resa 
med sjötrafiken som en naturlig del av kollektivtrafiksystemet. 
Tidigare utredningars pendelbåtlinjer finns också med i planering 
för ny sjötrafik, detta innebär nya kopplingar med sjötrafik på 
sträckorna Norra Ulvsunda–Gamla Stan och Norra Ulvsunda–
Hägersten. Likaså förutsätts kommande försök med nya 
pendelbåtlinjer till Vaxholm och Värmdö fortgå. 
 
I den växande stockholmsregionen kan en utvecklad sjötrafik bidra 
till att komplettera och avlasta landkollektivtrafiken, vilket både kan 
innebära en ökad tillgänglighet i regionen samt en minskad 
klimatpåverkan. Förvaltningen välkomnar en utveckling av 
pendelbåtstrafiken, som för Stockholms innerstad och Norrmalm 
innebär en ökad tillgänglighet både för arbetspendlingen till alla de 
arbetsplatser som finns inom stadsdelsområdet samt för Norrmalms 
invånares möjlighet att ta sig till sina arbetsplatser i andra delar av 
Stockholm. 
 
Handlingar i ärendet 

 307310 (Godkänd - R 1) NORR 2020/271 Sjötrafikutredning 
del 1 

 NORR 2020/271-2.3 Bilaga 1 - Sjötrafikutredning 
Trafikförvaltningen 

 NORR 2020/271-1 Följebrev Sjötrafikutredning del 1, KS 
2020/690 

 NORR 2020/271-2 Följebrev Sjötrafikutredning del 1, KS 
2020/690 

 NORR 2020/271-2.1 Sjötrafikutredning del 1 
 NORR 2020/271-2.2 Remissutgåva Sjötrafikutredning del 1 
 NORR 2020/271-3 Protokollsutdrag §12 nämndmöte 27/8 
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§ 13 
Remiss av Rekommendation om att anta 
överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län 
och Region Stockholm om uppdrag och samverkan 
avseende ungdomsmottagningarna i länet  
NORR 2020/366 
 

Beslut  
Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
2020-08-13 
  
Storsthlms styrelse beslutade på sammanträdet den 4 juni 2020 att 
rekommendera kommunerna i länet att anta överenskommelse 
mellan kommunerna i Stockholms län och Region Stockholm 
avseende uppdrag och samverkan kring ungdomsmottagningarna i 
länet. 
En länsgemensam överenskommelse om ungdomsmottagningens 
uppdrag och samverkan har tagits fram. Syftet med 
överenskommelsen är att skapa förutsättningar för en likvärdig, 
jämställd och jämlik ungdomsmottagningsverksamhet för länets 
ungdomar, samt att vara ett stöd för ungdomsmottagningarna i 
organiseringen och utförandet av verksamheten 
  
Förvaltningen ställer sig positiv till överenskommelsen och anser att 
den bidrar till att stärka samverkan mellan huvudmännen som där 
med möjliggör en god ungdomsmottagningsverksamhet. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 318322 (Godkänd - R 1) NORR 2020/366 Tjänsteutlåtande 
 NORR 2020/366-1.2 Överenskommelse om att anta 

överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län och 
Region Stockholm om Uppdrag och samverkan avseende 
ungdomsmottagningarna i länet 

 NORR 2020/366-1 Följebrev Rekommendation om att anta 
överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län och 
Region Stockholm o 

 NORR 2020/366-1.1 Rekommendation om att anta 
överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län och 
Region Stockholm om Uppdrag och samverkan avseende 
ungdomsmottagningarna i länet 

 NORR 2020/366-2 Protokollsutdrag §13 nämndmöte 27/8 
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§ 14 
Remiss till Stadsdelsnämnd gällande serveringstillstånd 
Gnarly Burger Kungsgatan  
NORR 2020/374 
 

Beslut  
1. Remissen besvaras med stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande. 
2. Omedelbar justering. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Gnarly Kungsgatan AB med serveringsstället ”Gnarly Burger 
Kungsgatan” på Kungsgatan 7 ansöker om en utökad serveringstid 
och stadigvarande serveringstillstånd till allmänheten, i restaurang, 
måndag till söndag mellan kl. 11:00 – 03:00 och till allmänheten, i 
uteservering, måndag till söndag mellan kl. 11:00 – 02:00. 
Alkoholdryckerna avser spritdryck, vin, starköl och andra jästa 
alkoholdrycker. 
 
De har ett nuvarande alkoholserveringstillstånd sedan ett år tillbaka 
(2019-07-01) till allmänheten, i restaurang, mellan kl. 11:00 – 01:00 
och i uteservering mellan kl.11:00 – 23:00. Eftersom verksamheten 
har haft sitt nuvarande serveringstillstånd i ett år, kontaktades 
Tillståndsenheten för att ta del av eventuell dokumentation från 
genomförda tillsynsbesök. Enligt Tillståndsenheten har 
tillsynsbesöken hittills varit utan anmärkningar och inga inkomna 
problem har inkommit beträffande restaurangen. 
 
Med anledning av att Kungsgatan och anslutande närområde har en 
hög puls på nätterna med flertalet bar- och nattklubbsverksamheter 
anser stadsdelsförvaltningen att det är angeläget med prövotid. 
Eftersom Tillståndsenheten kan under prövotiden genomföra 
justeringar av serveringstider utan dröjsmål. Förvaltningen föreslår 
en prövotid på åtminstone 2-3 år för att säkra både den initiala tiden 
samt över tid, att inga ordningshållningsproblem, överservering 
eller andra sociala olägenheter föranleds i samband med utökade 
serveringstider i restauranglokalen, uteservering eller i anslutning 
till restaurangverksamheten. 
 
Handlingar i ärendet 

 315372 NORR 2020/374 remissvar avseende 
serveringstillstånd för Gnarly Burger Kungsgatan 

 NORR 2020/374-1 Remiss serveringstillstånd Gnarly Burger 
Kungsgatan 
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Anmälningsärenden 
  
 

§ 15 
Stärkt lokalt åtgärdsarbete, ingen övergödning (SOU 
2020:10), KS 2020/647  
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
NORR 2020/225 
 

Beslut  
Ärendet läggs till handlingarna 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
2020-06-05. 
  
Kväve och fosfor är gödande ämnen som ingår i naturliga kretslopp 
i mark och vatten. Vid för höga koncentrationer orsakar ämnena 
övergödning i vattenmiljön. Trots en medvetenhet om 
övergödningsproblematiken, och att många olika åtgärder har 
genomförts, uppnår Sverige inte miljökvalitetsmålet Ingen 
övergödning eller miljömålen i EU:s ramdirektiv för vatten. 
  
För att uppnå nationella, EU-rättsliga och internationella mål 
behöver åtgärdsarbetet mot näringsläckage till vattenmiljöer 
fortsätta och öka ytterligare och fler fysiska åtgärder behövs. 
Regeringen har tillsatt en särskild utredning med uppdrag att föreslå 
hur övergödningen av kustvatten, sjöar och vattendrag effektivt kan 
minskas genom stärkt lokalt åtgärdsarbete.  
  
Förvaltningen kan konstatera att utredningens förslag endast i liten 
omfattning berör frågor som stadsdelsnämnden ansvarar för. 
Nämndens ansvar för vattenfrågor begränsas till skötsel av 
strandbad, städning längs strandzoner och att ta vattenprover 
kontinuerligt på badplatserna under sommarsäsongen. Nämndens 
ansvarar också för att parkskötsel inte bidrar till övergödning, till 
exempel via konstgödsel. 
  
För närvarande pågår ett arbete med att ta fram lokala åtgärdsplaner 
för vattenförekomster i Stockholm stad. Förvaltningen har varit 
delaktig i arbetet med att ta fram en lokal åtgärdsplan för 
Brunnsviken. I planen framförs åtgärdsförslag som kan bidra till att 
minska övergödningen. Åtgärderna behöver genomföras för att 
uppnå god vattenstatus enligt EU:s vattendirektiv.  
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Sammantaget anser förvaltningen att det är väsentligt att god 
vattenstatus uppnås i sjöar och andra vattenförekomster. 
Förvaltningen är således positiv till åtgärder som främjar detta. 
 
Handlingar i ärendet 

 305250 (Godkänd - R 1) Stärkt lokalt åtgärdsarbete, ingen 
övergödning 

 NORR 2020/225-1 Följebrev Stärkt lokalt åtgärdsarbete, 
ingen övergödning (SOU 2020:10), KS 2020/647 

 NORR 2020/225-1.1 Remissmissiv - Stärkt lokalt 
åtgärdsarbete - Ingen övergödning 

 NORR 2020/225-1.2 Stärkt lokalt åtgärdsarbete, ingen 
övergödning (SOU 2020:10) 
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§ 16 
Avtalsuppföljning Frösunda Omsorg  
Uppföljning av driften av Norrmalms grupp- och 
servicebostäder 
NORR 2020/485 
 

Beslut  
Ärendet läggs till handlingarna 
 

Sammanfattning av ärendet  
En uppföljning av entreprenören Frösunda Omsorg AB avseende 
driften av Norrmalms grupp- och servicebostäder visar att delar av 
verksamheten håller en god kvalitet där avtalet uppfylls, men att 
inom andra delar av verksamheten är av lägre kvalitet. 
 
De rutiner som förvaltningen granskat är tydliga i tillvägagångssätt 
och i fråga om ansvarsfördelning. På en majoritet av boendena 
uttrycker medarbetarna att de vet vart de finner rutinerna och att de 
har en kunskap i hur de är utformade, dock finns det delar av 
verksamheten där medarbetarna beskriver rutiner och föreskrifter 
som dåligt förankrade och organiserade på en lokal nivå. 
 
Handlingar i ärendet 

 317448 (Godkänd - R 1) Avtalsuppföjning Frösunda Omsorg 
 317449 (I beslutsflöde - R 1) Bilaga 1. Uppföljningsrapport 

Frösunda Omsorg AB 
 NORR 2020/485-2 Protokollsutdrag §16 nämndmöte 27/8 
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§ 17 
Anmälan av ekonomisk månadsrapport per juli med 
prognos för år 2020  

Beslut  
Ärendet läggs till handlingarna 
  
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
2020-08-11 
  
Totalt för året prognostiseras nettokostnaderna till 1 208,9 mnkr. 
Prognosen för hela stadsdelsnämnden visar ett överskott om 2 mnkr. 
Överskott prognostiseras inom verksamhetsområdet Äldreomsorg 
till 34,8 mnkr. Antalet insatser under månaderna maj till juli har 
legat på en låg nivå till följd av Covid-19. Stor osäkerhet råder 
kring hur snabbt dessa nivåer kommer återgå till normala nivåer. 
Ligger antalet insatser kvar på samma nivå under hösten kommer 
överskottet inom äldreomsorgen bli betydligt större vilket skulle 
innebära ett ökat överskott för förvaltningen som helhet. Dock finns 
en stor osäkerhet kring hur Covid-19 kommer att påverka framtida 
kostnader för vikarier inom verksamheten, varpå förvaltningen 
avvaktar med att lyfta fram ytterligare överskott. Pandemins 
påverkan på övriga verksamheter tillför ytterligare osäkerhet i 
prognosen som helhet. Underskott prognostiseras inom 
verksamhetsområde administration med 16 mnkr till följd av Covid-
19. Underskott finns vidare inom Individ- och familjeomsorg vuxna 
om 0,5 mnkr, inom barn och unga om 0,5 mnkr, inom placeringar 
av ensamkommande barn om 0,7, inom Stöd och service för 
personer med funktionsnedsättning till 6,5 mnkr, samt inom 
Ekonomiskt bistånd om 8,6 mnkr. Inom socialtjänstavdelningen 
pågår flera parallella arbeten med att minska underskotten, för att på 
sikt nå en budget i balans. 
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§ 18 
Anmälan av ärenden beslutade på delegation för 
Norrmalms stadsdelsnämnd per 2020-08-27  
NORR 2020/55 
 

Beslut  
Ärendet läggs till handlingarna. 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Förteckning över beslut fattade på delegation: 
  

Dnr Beslut Delegat 

NORR 
2020/60 

Samverkansöverenskommelse om 
samhällsvägledning och socialt 
stöd till nyanlända mellan 
Norrmalms stadsdelsförvaltning, 
Kungsholmens 
stadsdelsförvaltning och 
Östermalms stadsdelsförvaltning 

Susanna Halldin 
Olsson 

 
 
Handlingar i ärendet 

 318846 Anmälan av ärenden beslutade på delegation per 
2020-08-27 
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§ 19 
Anmälan av protokoll från Norrmalms förvaltningsgrupp  

Beslut  
Ärendet läggs till handlingarna.   
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll fört vid sammanträde med förvaltningsgruppen den 20 
augusti 2020 anmäldes. 
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§ 20 
Inkomna och upprättade handlingar  

Beslut  
Ärendet läggs till handlingarna.   
 

Sammanfattning av ärendet  
Inkomna upprättade handlingar vid Norrmalms stadsdelsnämnd 
under perioden 2019-06-01 till 2020-07-31 redovisades genom 
utdrag i ärendehanteringssystemet eDok. 
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Sekretess 
  
 

§ 21 
Borttagen på grund av sekretess  
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§ 22 
Borttagen på grund av sekretess  
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§ 23 
Borttagen på grund av sekretess  
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